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Tokom ~etiri sajamska dana, 
od 26. do 29. juna, na izlo`bi
naoru`awa i vojne opreme 
predstavilo se 63 proizvo|a~a
iz zemqe i inostranstva. 
U hali 3 Beogradskog sajma 
i na otvorenom prostoru 
izlo`ena su sredstva doma}e 
odbrambene industrije koja 
mogu biti na{i izvozni aduti 
na me|unarodnom tr`i{tu 
naoru`awa – od pe{adijskih 
i artiqerijskih sredstava 
do vazduhoplova i oklopnih 
vozila. Partner 2007 
otvorio je ministar odbrane 
Dragan [utanovac.

K
valitet i izvoz dve su zna~ajne re~i koje su se naj~e{}e ~ule na
Tre}em me|unarodnom sajmu naoru`awa i vojne opreme Partner
2007. I wih su izgovarali gotovo svi, od ministra odbrane Dra-
gana [utanovca prilikom otvarawa sajma, direktora „Jugoim-
porta – SDPR“ Stevana Nik~evi}a tokom predstavqawa rada

preduze}a odbrambene industrije ~iji nastup na sajmu integri{e ta
ku}a, potom predstavnika vojnonau~nih ustanova kao {to su Vojnoteh-
ni~ki institut i Tehni~ki opitni centar, tokom predavawa, da proiz-
vo|a~a sredstava NVO. 

1. jul 2007.

AKTUELNO



Te dve re~i podse}aju na vreme kad je na{a odbrambena
industrija bila velika i kada je zahvaquju}i kvalitetu izvoz
sredstva NVO donosio zna~ajan prihod. Isto tako, one su i
odrednica za budu}nost jer da bi preduze}a iz vojnog komplek-
sa opstala mora}e da nalaze tr`i{ta za svoje proizvode.

NAMENSKA INDUSTRIJA IMA [ANSU
Ministar [utanovac je na otvarawu Partnera 2007 is-

takao da je ube|en da namenska, odbrambena ili bezbednosna
industrija ima {ansu da se oporavi i krene napred. U tim
preduze}ima postoje entuzijasti sa velikim znawem i iskustvom
i ministar smatra da treba iskoristiti wihovu veru i wihovo
znawe i da sa malim podsticajima u razvojne tehnologije mo-
`emo dobiti dobra sredstva koja mogu da se prodaju u ino-
stranstvu.

Ali, kako je naglasio, perspektiva namenske industrije
nije problem samo Ministarstva odbrane nego i ~itave dr`a-
ve. Problemima odbrambene industrije trebalo bi da se bavi
cela vlada, jer weni proizvodi imaju politi~ku dimenziju i iz-
vozne prednosti. Ministar [utanovac je ocenio da }e podiza-
we izvoznih potencijala tog vojnoindistrijskog kompleksa do-
prineti i smawewu spoqnotrgovinskog deficita Srbije. A ~i-
wenica je da postoje kupci u inostranstvu koji su zaintereso-
vani da sara|uju sa Srbijom. Ministar odbrane je kao pri-
merne izvoznike istakao „Zastava – oru`je“ i „Prvi parti-
zan“ iz U`ica koji su kvalitetom svojih proizvoda uspeli da se
probiju i na izbirqiva tr`i{ta Zapadne Evrope i Amerike. 

Dragan [utanovac je tom prilikom najavio da }e Vlada
Srbije uskoro napraviti strategiju za revitalizaciju i pove-
}awe izvoznog potencijala odbrambene industrije. Ovogodi-
{wi buxet za Vojsku nije razvojni, i daleko je od onog koji bi
zadovoqio Ministarstvo odbrane, jer kad se odbiju sredstva
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za plate i penzije ostaje mawe od 10 odsto buxetskih para za
razvoj, a toliko malo sredstva nema nijedno ministarstvo za
odbranu. Ministar je najavio da }e se naredne godine tra`iti
ozbiqnija buxetska sredstva.

– Ukoliko `elimo da dostignemo standard zemaqa koje
pripadaju evroatlantskom savezu mi moramo da investiramo
mnogo vi{e u na{u vojsku. Napomiwem da je vojska spoqnopo-
liti~ki faktor. Vojska }e u budu}nosti biti referenca za celu
dr`avu. ^inimo maksimalne napore da tu referencu podigne-
mo na mnogo vi{i nivo, a veoma bitna stvar su finansijska
sredstva i zakoni koji jo{ nisu doneti a koje }emo do kraja go-
dine predlo`iti vladi i doneti u Skup{tini. 

RAZVIJAWE KAPACITETA VOJSKE 

Odgovaraju}i na pitawe novinara da li }e prodaja vojne
imovine pomo}i da se finansijski ubrizgaju nova sredstva u
Vojsku, ministar je rekao da je vojna imovina veliko pitawe i
da se razmatra vi{e na~ina kako da se ona proda. 

– Ne `elimo da se ta imovina rasproda. @elimo da dobi-
jemo adekvatnu cenu. Od tih para `elimo da sa jedne strane
re{avamo socijalna pitawa pripadnika Vojske i vojnih penzi-
onera, a sa druge da razvijamo kapacitete jer je budu}nost na-
{e vojske, izme|u ostalog, ne samo da bude stacionirana u na-
{oj zemqi ve} da nastupa i u mirovnim operacijama {irom
sveta, da budemo rame uz rame sa svim onima koji rade na o~u-
vawu mira i bezbednosti u svetu.

Ministar odbrane je u pratwi na~elnika General{taba
VS general-potpukovnika Zdravka Pono{a obi{ao {tandove
doma}ih i inostranih proizvo|a~a naoru`awa i vojne opreme.
Zadr`ao se kod nau~noistra`iva~kih vojnih ustanova raspitu-
ju}i se za projekte kojima bismo mogli da se probijemo na svet-
sko tr`i{te, a sa posebnim zanimawem razgledao je izlo`ene
eksponate na {tandu „Jugoimporta – SDPR”, koji je integrator
nasupa 20 preduze}a, me|u kojima i {est najzna~ajnijih fabri-
ka odbrambene industrije.

Partner 2007 organizovali su „Jugoimport – SDPR“ i Be-
ogradski sajam, a pokroviteq je Ministarstvo odbrane. Pored
doma}ih izlaga~a na sajmu su bili i inostrani proizvo|a~i iz
Francuske, Austrije, [panije, Finske, Slovenije i dva svet-
ska proizvo|a~a „Tales“ i „Rode i [varc“.

Na ovogodi{wem sajmu prvi put je u~estvovao i Vojni mu-
zej iz Beograda sa izlo`bom „Oru`je – segment istorije civi-
lizacije“, koja prikazuje razvoj oru`ja od praistorije do sa-
vremenog doba. 
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